
که  نشان می دهد  تهران  قیمت مسکن شهر  ماهه  نوسانات ۱۲ 
روند رشد سالانه قیمت، نزولی است. از سوی دیگر کارشناسان، رکود 
غیرتورمی تا پایان امسال را محتمل ترین سناریو برای بازار مسکن شهر 

تهران عنوان می کنند. 
فروردین ماه کف قیمت و تیرماه سقف قیمت مسکن شهر تهران 
در بازه هفت ماهه بوده است. آمار دفتر اقتصاد مسکن نشان می دهد پس 
از تیرماه قیمت مسکن در پایتخت با دو افت ماهیانه ۳.۱ و ۳.۵ درصد 
مواجه شده و در مهرماه رشد اندک یک درصد را به ثبت رسانده است. لذا 
گزارش آبان که در پایان ماه منتشر می شود تا حدودی می تواند وضعیت 
اگر رشد عجیب و  برآورد می شود  را ترسیم کند. هرچند  بازار  آینده 
غریبی در قیمت مناطق ۱ تا ۳ پایتخت رخ ندهد احتمالا روند کلی بازار 
در آبان ماه کاهشی خواهد بود؛ زیرا شش منطقه  مصرفی تهران که بیش 
از نیمی از معاملات در آن صورت می گیرد، در مهرماه ۱۳۹۸ با افت ۲ 
تا ۱۲ درصد قیمت مواجه بودند. اما افزایش غیرمنتظره ماهیانه قیمت 
در مناطقی از تهران همچون منطقه یک با رشد ۷.۶ درصد، منطقه دو با 
رشد ۹ درصد و منطقه  هشت با رشد ۴.۳ درصد کمک کرد تا معدل کل 
یک درصد نسبت به ماه قبل افزایش یابد. با این حال کارشناسان هیچ 

نوع چشم انداز افزایشی در بازار مسکن متصور نیستند.
عمده کارشناسان معتقدند محتمل ترین سناریو در بازار مسکن 
آن است که اواخر امسال معاملات مقداری افزایش پیدا کند اما رشد 
قیمت رخ نخواهد داد. عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان 
تهران می گوید: از نیمه بهمن ماه امسال معاملات افزایش پیدا می 
کند؛ آن هم به این دلیل که معمولا اقتصاد ایران هر ساله به شکل 
سیستماتیک با تورم مواجه می شود و مردم این موضوع را در نظر 
می گیرند و بعضی افراد هر طور شده یک خانه می خرند که از گرانی 

سال بعد در امان باشند.
حسن محتشم تصریح کرد: هم اکنون که قیمت مسکن حدود ۲۰۰ 
درصد بالا رفته شاید تا سه چهار ماه قیمت ها حدود ۲۰ درصد پایین 
بیاید اما قطعا بیش از این مقدار افت نخواهد کرد. الان رکود است و در 
شرایط رکود، فروشندگان نیاز به نقدینگی دارند. به همین دلیل قیمت را 
مقداری پایین می آورند. افت نسبی قیمت تا زمانی که رکود ادامه داشته 

باشد یعنی نیمه دوم بهمن ماه ادامه پیدا می کند.
نمودار زیر از نوسانات ۱۲ ماهه قیمت مسکن شهر  تهران نشان 
می دهد که روند رشد سالیانه قیمت، نزولی است. بعد از آن که اردیبهشت 
امسال بازار مسکن شهر تهران به بالاترین میزان افزایش سالیانه قیمت 
به میزان ۱۱۲ درصد رسید، مهرماه امسال این نرخ به ۴۸ درصد کاهش 

یافته و نمودار از اردیبهشت ماه به بعد نزولی شده است.
از سوی دیگر کاهش شدید معاملات، این گزاره که مالکان همانند 
ماه های گذشته قیمت های پیشنهادی را کاهش دهند تقویت می کند. 
شهریورماه ۱۳۹۸ تعداد ۲۹۰۰ فقره معامله مسکن در تهران انجام شد 
که نوعی رکود تاریخی است؛ به طوری که گفته می شود از سال ۱۳۶۶ تا 
کنون چنین حجم اندکی از معاملات بی سابقه بوده است. البته در مهرماه 
خرید و فروش مقداری افزایش یافت. مهرماه امسال ۳۵۰۰ فقره معامله 
در شهر تهران انجام شد که نسبت به ماه قبل ۲۱ درصد افزایش و نسبت 

به ماه مشابه سال قبل ۶۴ درصد کاهش داشته است.
قیمت مسکن در شش منطقه از مناطق ۲۲گانه شهر تهران شامل 
مناطق ۴، ۵، ۷، ۱۰، ۱۴ و ۱۵ که مجموعا ۴۷ درصد معاملات مسکن در 
مهرماه ۱۳۹۸ را به خود اختصاص دادند ۶.۲ درصد نسبت به شهریورماه 
کاهش یافت؛ به طوری که متوسط  هر متر مربع مسکن در منطقه ۴ 
معادل ۲.۱ درصد، منطقه ۵ معادل ۶.۵ درصد، منطقه ۷ معادل ۱۲.۴ 
و  درصد، منطقه ۱۰ معادل ۳ درصد، منطقه ۱۴ معادل ۲.۷ درصد 
منطقه ۱۵معادل ۱۱ درصد نسبت به شهریورماه کاهش یافت. در سوی 
مقابل در چهار منطقه دیگر شامل مناطق ۱، ۲، ۶ و ۸ که جزو ۱۰ 
منطقه ی پرتقاضا محسوب می شود و مهرماه ۱۳۹۸ مجموعا ۲۳ درصد 
معاملات شهر تهران در این مناطق انجام شده میانگین قیمت ها ۵.۴ 

درصد نسبت به ماه قبل افزایش یافت.
بازار  اینکه  می گوید:  مسکن  بازار  کارشناس  خادم المله،  سلمان 
مسکن بعد از دو افت ماهیانه با توقف کاهش قیمت و افزایش معاملات 
مواجه شد می تواند به سیاست های انبساطی دولت و بانک مسکن مربوط 
باشد که اثر کوچکی روی بازار مسکن گذاشت. هم چنین در هفته های 
اخیر بازارهای رقیب مسکن مثل طلا، ارز و بورس با ثبات مواجه بودند که 
ترکیب این عوامل باعث اثرگذاری روی بازار مسکن شد. اما به طور کلی 

در حوزه مسکن تعادل عرضه و تقاضا برقرار نیست. طرف تقاضا با توجه 
به افزایش شدید قیمت ها به شدت تحت فشار است. به همین دلیل روال 

عادی و نرمال را در بازار مسکن شاهد نیستیم.
این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه بعید است در آینده نزدیک 
تحرک اساسی و اتفاق ویژه ای در حوزه معاملات مسکن ایجاد شود، 
گفت: تا زمانی که تکلیف متغیرهای اثرگذار بر بازار مسکن معلوم شود 
شرایط رکودی در بازار مسکن ماندگار خواهد بود. ممکن است تحرکات 
ایجاد  اما رونق  افتاد روی دهد  اتفاق  ماه  آنچه در مهر  کوچکی مثل 
نخواهد شد. به هر حال قیمت ارز به یکباره ۳.۵ برابر شده که البته هم 
اکنون به یک جایگاه نسبتا باثبات تری رسیده است. افزایش قیمت ارز به 
کاهش ارزش پول ملی و افت اقتصاد منجر شده و قیمت کالاها متناسب 

با این افت، بروز شده است.
موازی  بازارهای  در  ثبات  همین  اگر  کرد:  تصریح  المله  خادم 
از جمله بازار ارز باقی بماند می توان انتظار داشت که قدرت خرید 
یابد.  افزایش  تا چهار ساله  بازه سه  به تدریج در  متقاضیان مسکن 
بدین معنا که از یک طرف با ثبات قیمت مسکن مواجه باشیم و از 
طرف دیگر تورم ثابت بماند. یعنی ثبات قیمت اسمی و کاهش قیمت 
واقعی مسکن را شاهد باشیم که در آن صورت با افزایش سطح درآمد 
عمومی، تحرک به شکل تدریجی در بازار مسکن ایجاد می شود. اگر 
اوضاع مشابه دوره های گذشته باشد خروج از رکود حداقل سه سال 

زمان خواهد برد.

به  ایران و سوریه گفت: دستیابی  بازرگانی  اتاق مشترک  رئیس 
تجارت ۵۰۰ میلیون تا یک میلیارد دلاری بین دو کشور طی دو سال 

آینده دست یافتنی و امکان پذیر است. 
در  سوریه  تجاری  فرصت های  همایش  در  کاشفی«  »کیوان 
بیش  گذشته  سال  یک  در  افزود:  تجارت  توسعه  سازمان  محل 
اما  شد،  تبادل  سوریه  و  ایران  دو  بین  اقتصادی  هیات   ۱۰ از 
اقتصادی  فعالان  برای  معضلات  بزرگترین  از  یکی  اطلاعاتی  خلا 

ایرانی است.
 وی مسافت زمینی کمتر از دو هزار کیلومتری بین تهران و دمشق 
را یادآور شد و گفت: اگر خطوط زمینی بین دو کشور راه اندازی شود، به 
راحتی می توان به بازار سوریه و سایر کشورهای منطقه دست یافت که 

بخشی از جاده ابریشم قدیم است.
این مسئول اظهار داشت: سوریه قبل از جنگ و بحران داخلی، 
دارای دو منبع اصلی درآمدی یعنی صدور نفت و توریسم بود، صادرات 
خوبی به سایر کشورها داشت و از جمله رقیب اصلی جمهوری اسلامی 

ایران در بازار عراق بود.
امروز  یادآور شد:  به وضعیت کنونی تجاری سوریه  اشاره  با  وی 
شرکت های ایرانی به طور عمده در حوزه زیرساخت ها، انرژی و بازسازی 

این کشور حضور دارند.
 این مقام مسئول تاکید کرد: موافقتنامه تجاری بین دو کشور می 

تواند عامل شتاب دهنده روابط تجاری و اقتصادی دو کشور باشد.
 وی بیان داشت: مسیر ترانزیت کالا به سوریه از راه زمینی ترکیه، 
همچنین از مسیر دریایی بندرعباس با کشتی انجام می شود که هزینه 
هر کانتینر از طریق دریایی چهار هزار دلار است و اگر مسیر زمینی 

راه اندازی شود با نیمی از این مبلغ امکان پذیر خواهد بود.
کاشفی گفت: امروز در موضوع کشتی با محدودیت هایی مواجه 
هستیم و تقاضا داریم یارانه حمل و نقل همچون کشور روسیه برای 
سوریه نیز در نظر گرفته شود و این مهم به ویژه برای کشتی های فله بر 

)حداقل یک کشتی از بندرعباس به لاذقیه در هر ماه( مورد نیاز است.
وی افزود: تراز تجاری دو کشور در سال گذشته ۱۵۲ میلیون دلار 
به نفع ایران و در ۶ ماهه نخست امسال ۶۹ میلیون دلار افزایش بود و 
عمده کالاهای صادراتی ایران به سوریه شامل ترانسفورماتورها، اسکلت 

ساختمانی، مکمل های دارویی، مخمرهای فعال و غیره است.
چشمگیر  حضور  سوریه،  و  ایران  بازرگانی  مشترک  اتاق  رئیس 
در  سوریه  بازسازی  و  دمشق  اکسپو  نمایشگاه  در  ایرانی  شرکت های 
شهریور ماه گذشته را یادآور شد و افزود: ۱۲۰ شرکت ایرانی در این 

افزایش چهار  نمایشگاه حضور داشتند که نسبت به دوره قبل از آن 
برابری داشته است.

وی، مهمترین مشکلات فراروی فعالان اقتصادی دو کشور را مشکل 
ترانزیت زمینی بین ایران و عراق و سوریه، مبادلات بانکی، اجرایی نشدن 
موافقتنامه تجارت آزاد بین دو کشور، نبود اطلاعات کافی میدانی از 
شرایط و اوضاع اقتصادی و تجاری سوریه و نبود امنیت و پوشش های 
ضمانتی برای فعالیت بخش خصوصی در سوریه برشمرد و گفت: اگر 
ترانزیت زمینی حل شود، صادرات برخی کالاها مثل کاشی،  مشکل 
سرامیک و محصولات ساختمانی به این کشور مقرون به صرفه خواهد 

شد.
وی همچنین خواستار اختصاص خط اعتباری یک میلیارد دلاری 
برای تجارت شرکت های ایرانی با سوریه شد و افزایش پروازها بین دو 

کشور را درخواست کرد.
کاشفی ادامه داد: صنایع شیمیایی، فلزات اساسی و مواد غذایی، 

اولویت های سرمایه گذاری صنعتی ایران در سوریه است.
 به گفته وی، علاوه بر روسیه و چین که شانه به شانه ایران در 
سوریه حضور داشته و دارند به تازگی امارات متحده عربی نیز سفارتخانه 

خود را در این کشور گشوده است.

تنها پس از دو ساعت از شروع ثبت نام طرح اقدام ملی در چهار 
استان، ظرفیت ثبت نام در دو شهر قم و کهک به حد نصاب رسید. 

پس از اعلام شرایط نام نویسی در طرح اقدام ملی در روز شنبه 
که  مهلت سه روزه برای بارگذاری مدارک به متقاضیان داده شد، از 
صبح دیروز ۲۱ آبان ماه ثبت نام در چهار استان سیستان وبلوچستان، 
قم، خراسان شمالی و خراسان جنوبی آغاز شده که طبق اعلام مدیرکل 
دفتر اقتصاد مسکن، ثبت نام برای دو شهر قم و کهک در استان قم به 

حد نصاب رسیده است.

پروانه اصلانی،  مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن با اعلام این خبر گفت: 
تاکنون در استان های سیستان وبلوچستان ۴۰۸۵ نفر، خراسان جنوبی 

۲۰۵۹ نفر، خراسان شمالی ۶۰۹ نفر و قم ۴۳۹۹ نفر ثبت نام کرده اند.
استان های قم ۵ شهر، در سیستان و  افزود: در مجموع در  وی 
بلوچستان ۱۸ شهر، در خراسان جنوبی ۲۳ شهر و در خراسان شمالی نیز 

۵ شهر در برنامه اقدام ملی مسکن ثبت نام کرده اند.
اصلانی همچنین تاکید کرد: رصد و پایش در حد امکان در هنگام 
ثبت نام انجام و سایر مواردی که نیاز به استعلام و بررسی بیشتر دارد در 

مراحل دیگر تکمیل خواهد شد.
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن همچنین گفت: در خصوص رصد و 
پایش چنانچه افرادی حذف شوند به تعداد حذف شدگان، سامانه برای 
افراد دیگر باز می شود.  همچنین در صورت تامین مجدد زمین، سامانه 

مجددا برای شهرهایی که ثبت نام آنها به اتمام رسیده، باز خواهد شد.
وی تاکید کرد: تمام تلاش ما این است که تمامی ۴۰۰ هزار خانوار 
طرح اقدام ملی تعیین تکلیف شوند و ۴۰۰ هزار واحد طبق برنامه در 
شهرهای موردنظر احداث و در اختیار متقاضیان واجد شرایط قرار گیرد
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مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی اعلام کرد

پرداخت ماهانه ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان از مطالبات مراکز درمانی  

اجتماعی  تامین  سازمان  مدیرعامل 
گفت: براساس تفاهم صورت گرفته با وزارت 
بهداشت ماهیانه ۱۰۰۰ میلیارد تومان برای 
پرداخت مطالبات جاری مراکز درمانی طرف 
پرداخت  اجتماعی  تأمین  سازمان  با  قرارداد 

می شود.
کمیته  جلسه  در  سالاری  مصطفی   
سلامت اداری و صیانت از حقوق مردم وزارت 
سازمان  در  که  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون، 
تأمین اجتماعی برگزار شد، اظهار داشت: نیمی 
درمانی  خدمات  مخاطب  کشور  جمعیت  از 
سازمان تأمین اجتماعی به صورت مستقیم و 

غیرمستقیم هستند.
سلامت  الکترونیک  پرونده  ایجاد  وی 
سایر  و  اجتماعی  تأمین  شدگان  بیمه  برای 
ارزیابی  فراوان  مزایای  دارای  را  جامعه  اقشار 
بالینی  کرد و گفت: اجرای موفق راهنماهای 
و مدیریت بهینه منابع مالی از مهمترین نتایج 

پرونده الکترونیک سلامت است.
تفاهم  براساس  اینکه  بیان  با  سالاری 
صورت گرفته با وزارت بهداشت ماهیانه ۱۰۰۰ 
پرداخت مطالبات جاری  برای  تومان  میلیارد 
تأمین  با سازمان  مراکز درمانی طرف قرارداد 
اجتماعی پرداخت می شود، افزود: برای پرداخت 
مطالبات معوق نیز درحال چاره اندیشی هستیم 
خواهیم  خوبی  خبرهای  نزدیک  آینده  در  و 

داشت.
بیشتر  رضایتمندی  سالاری  گفته  به 
مردم از دریافت خدمات درمانی هدف نهایی 
همکاری های سازمان تأمین اجتماعی با وزارت 
بهداشت است و پرداخت مطالبات مراکز طرف 
قرارداد ارتقاء خدمات این مراکز و افزایش اعتبار 
دفترچه های درمانی را به همراه خواهد داشت.

تاسیس  جواز  صدور  درصدی   ۱۸ رشد 
صنعتی در نیمه نخست امسال

بررسی آمارهای منتشره وزارت صنعت، 
معدن و تجارت حاکی از صدور ۱۲ هزار و ۷۰۴ 
نخست  نیمه  در  صنعتی  تاسیس  جواز  فقره 
امسال و رشد ۱۸.۲ درصدی آن در مقایسه با 

مدت مشابه پارسال است. 
سرمایه مجوزهای تاسیس صادره در این 
مدت ۱۳۶۹ هزار میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال 
بود که در مقایسه با ۶ ماه نخست سال گذشته 

افت ۲۱.۸ درصدی داشته است.
رشد منفی برآورد سرمایه گذاری در ۶ ماه 
نخست امسال به دلیل  صدور جواز تاسیس 
پیش بینی  با  مکران«   »پتروپالایش  واحد 
سرمایه گذاری بیش از ۴۱۱ هزار میلیارد ریال 
احتساب  بدون  است.  پارسال  ماه  در شهریور 
پیش بینی  میزان  تغییرات  مذکور  واحد 
 ۲.۳ افزایش  امسال  ماهه   ۶ سرمایه گذاری 

درصدی را نشان می دهد.
بآورد اشتغال جوازهای تاسیس صنعتی 
یاد شده در این مدت ۲۹۹ هزار و ۹۱۲ نفر 
است که در مقایسه با مدت مشابه پارسال رشد 

۱۵.۸ درصدی را نشان می دهد.
افت صدور پروانه های بهره برداری

دو  همچنین  امسال،  نخست  ماه   ۶ در 
هزار و ۹۲۶ فقره پروانه بهره برداری ایجادی 
و توسعه ای صادر شد که در مقایسه با مدت 

مشابه پارسال رشد ۸.۵ درصدی داشته است.
سرمایه این پروانه های بهره برداری ۲۰۳ 
که  بود  ریال  میلیون   ۶۵۳.۷ و  میلیارد  هزار 
در مقایسه با مدت مشابه پارسال افت ۳۸.۸ 
درصدی داشته است. همچنین اشتغال پروانه 
های بهره برداری صنعتی در مدت یاد شده ۴۶ 
نیمه  با  مقایسه  بوده که در  نفر  هزار و ۹۶۲ 
نخست سال گذشته کاهش ۸.۳ درصدی نشان 

می دهد.

دستمزد سال ۹۹ کفاف 
زندگی کارگران را بدهد

یک کارشناس حوزه کار معتقد است برای 
تعیین دستمزد سال آینده کارگران باید کف 
حداقل های زندگی و نرخ تورم سبد معیشت 
با   ، حیدری  علیرضا  شود.  محاسبه  کارگران 
اشاره به ماده ۴۱ قانون کار گفت: قانون می گوید 
که حداقل دستمزد باید به استناد دو مولفه نرخ 
تورم و سبد معیشت تعیین شود، اما تا زمانی 
که به سبد معیشت نرسیم تورم بی معناست 
باید کف حداقل معیشت را به  این اول  بنابر 
دست آوریم.وی ادامه داد:صدر ماده ۴۱ قانون 
کار اشاره دارد که حداقل مزد بر اساس نرخ 
تورم تعیین شود ولی ذیل آن معیار دومی را هم 
تعریف کرده و گفته دستمزد باید به اندازه ای 
باشد که معیشت خانوار را تامین کند یعنی 
حداقل دستمزد به شکلی تعیین شود که فارغ 
از همه متغیرهای موثر در نیروی کار، تامین 
کننده نیازهای معیشتی باشد و کفاف زندگی 
کارگران را بدهد.این کارشناس حوزه کار افزود: 
دنبال  ساله  همه  کار  عالی  شورای  که  آنچه 
می کند این است که روند مصوبات مزدی را 
به سمت و سویی سوق دهد که به بند دو ماده 
۴۱ قانون کار نزدیک شود و صرفنظر از نرخ 
تورم که چه عددی باشد به رقم سبد معیشت 
نمایندگان  دلیل  همین  به  برسیم؛  کارگران 
کارگری در شورای عالی کار همواره بر سبد 
نرخ  حیدری،  گفته  دارند.به  تاکید  معیشت 
تورم اعلامی از سوی بانک مرکزی گسترده 
مرکزی  بانک  که  کالاهایی  بیشتر  و  است 
کالای  سبد  در  می کند  اعلام  را  تورمش 
برسد. قلم   ۲۲ به  نهایتا  و  نیست  کارگران 

که  پیشنهاداتی  درباره  حال  عین  در  وی 
درخصوص تعیین مزد منطقه ای مطرح می 
شود، گفت: منطقه ای شدن دستمزد زمانی 
جغرافیایی،  شرایط  که  دارد  اجرا  قابلیت 
اقلیمی و صنعتی در کشور مدنظر قرار گیرد 
و  صنایع  اساس  بر  دستمزد  حداقل های  و 

جغرافیای مکان تعیین شود.

ترخیص و توزیع برنج های 
وارداتی تا دو هفته دیگر 

دلیل  برنج  واردکنندگان  انجمن  دبیر 
افزایش قیمت برنج پاکستانی را عدم واردات 
در ۵ ماه گذشته عنوان کرد و گفت: قائم مقام 
وزیر صمت دستور تخصیص ارز برای برنج های 

مانده در گمرک را صادر کرده است.
مسیح کشاورز، دبیرانجمن وارد کنندگان 
برنج درباره دلایل گرانی برنج پاکستانی در بازار 
گفت: دلیل این مساله آن است که در ۵ ماه 
به  برنج  نوع  این  واردات  به  موفق  ما  گذشته 
کشور نشدیم و بخاطر کمبود آن هر کس به 
هر قیمت که دلش می خواهد این نوع برنج را 

عرضه می کند.
هزارتن   ۱۰۰ حدود  اینکه  بیان  با  وی 
برنج در گمرک مانده و اجازه ترخیص به آن 
داده نشده است، افزود: این اتفاق به دلیل عدم 
ممنوعیت  به  ربطی  و  داده  رخ  ارز  تخصیص 
وارد  ممنوعیت،  از  قبل  چون  نداشته  واردات 

بنادر شده است.
این فعال بخش خصوصی ادامه داد: قائم 
دستور  بازرگانی  امور  در  صنعت  وزیر  مقام 
تخصیص ارز برای این محموله را صادر کرده 
و امیدواریم که با انجام این کار طی یک الی دو 
هفته آینده این برنج ها ترخیص و توزیع شود.

برنج  تولید  افزایش  به  اشاره  با  کشاورز 
به  برنج  داخلی در سالجاری گفت: در کشور 
اندازه کافی داریم اما برنج ایرانی قیمت بالایی 
دارد و قشر ضعیف جامعه نمی تواند این نوع 
برنج را تهیه کند ضمن اینکه برنج تولید شده 
در خوزستان نیز مشکل فرآوری دارد، هنوز به 
شکل شلتوک است و  به همین دلیل  قابل 

عرضه به بازار نیست.
وی درباره اینکه آیا با ترخیص برنج های 
موجود در گمرک، قیمت در بازار کاهش می 
یابد؟، گفت: این برنج ها با نرخ های مصوب 
عرضه خواهند شد؛ کسانی که در حال حاضر 
یا  ها  سوپرمارکت  فروشند  می  گران  را  برنج 
مراکزی هستند که مقداری از این نوع برنج را 
در اختیار دارند و ربطی به واردکنندگان عمده 

ندارد.
برنج حاکی است که  بازار  از  گزارش ها 
قیمت برنج پاکستانی طی ماههای اخیر ۲ برابر 
شده و نرخ هر کیسه ۱۰ کیلویی آن از حدود 
۹۰ هزارتومان به ۱۸۰ هزارتومان رسیده است.

مدیرعامل منطقه آزاد چابهار؛ 

در بندر چابهار هیچ کالای 
رسوب کرده ای نداریم 

چابهارگفت:هیچ  آزاد  منطقه  مدیرعامل 
انبارهای چابهار وجود  کالای رسوب شده در 
ندارد و برخی آمارها مبنی بر رسوب کالاهای 
آزاد چابهار صحت  برنج در منطقه  و  اساسی 
ندارد. در واقع این اعداد و ارقام که از رسوب 
کالا در این بندر اعلام شد، مبنای منطقی در 

منطقه آزاد چابهار ندارند. 
تقریبا  چابهار  گفت:  کردی  عبدالرحیم  
افتاده  زبان ها  سر  به  است  دهه  یک  از  بیش 
است و شروع این مباحث نیز عنایت ویژه رهبر 
معظم انقلاب بود که سواحل مکران را به عنوان 

گنج پنهان مورد توجه قرار دادند.
عنایت  نگاه،  این  این که  بر  تاکید  با  وی 
از  انقلاب  معظم  رهبر  تیزبین  و  هوشمندانه 
اصول علم اقتصاد بر می آید، ادامه داد: مواد اولیه 
روزی عامل مهم تعیین کننده بود، در مقطعی 
نیروی کار در قیمت تمام شده کالای تولیدی 
تاثیر به سزایی داشت. اما از دو دهه قبل این 
فضا تغییر کرد و به این معنا که دسترسی به 
نیروی کار به راحتی امکان پذیر بود و شکاف 
رقابت  برای  فضا  و  به شدت کم شد  فناوری 

آنچنانی وجود نداشت
وی در بخش دیگری از صحبت هایش به 
ایجاد زیر ساخت ها اشاره کرد و گفت: مبنی 
بر دستور جدید مقام معظم رهبری برای تامین 
مالی سواحل مکران ۳۰۰میلیون دلار از منابع 
جهت  ایشان  دستور  به  ملی  توسعه  صندوق 
تکمیل راه آهن زاهدان – چابهار اختصاص داده 
شده و دستگاه های ذیربط نیز متعهد شده اند، 
این  ریلی  مسیر  تکمیل  در  را  لازم  سرعت 

منطقه بوجود آورد.
کردی در ادامه گفت: این راه آهن نزدیک 
۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد که نیمه اول 
به شبکه  آهن چابهار  راه  اتصال  سال ۱۴۰۰ 
سراسری ریلی در دستور کار قرار خواهد گرفت.
کردی درباره احداث فرودگاه جدید بین 
با  اجرایی  توافقنامه  داد:  ادامه  چابهار  المللی 
پیمانکار به امضا رسیده است و عملیات اجرایی 
این پروژه سه ساله به زودی شروع خواهد شد.

برای  تاییدیه دولت چین  اخذ  از  کردی 
بین  فرودگاه  دلاری  میلیون   ۴۵۰ فاینانس 
المللی چابهار خبر داد و گفت: فاز اول بخش 
»کارگو« به ظرفیت ۵ میلیون تن نیز طراحی 

شده است.
ادامه  در  چابهار  ازاد  منطقه  مدیرعامل 
صحبت های خود گفت: طرح توسعه چابهار 
و  بهشتی  شهید  بندر  دو  و  است  شده  تهیه 
کلانتری نیز در طرح توسعه جانمایی شده و به 

منطقه آزاد چابهار اضافه خواهد شد.
کردی در ادامه به نقش آفرینی چابهار در 
اقتصاد ملی اشاره و خاطرنشان کرد: از دو مسیر 
این منطقه  فولاد و پتروشیمی نقش آفرینی 
آزاد در اقتصاد ملی را دنبال خواهیم کرد؛ طرح 
جامع فولاد کشور ۱۰ میلیون تن تولید فولاد را 
برنامه ریزی کرده که سهم سواحل مکران نیز 
در آن در نظر گرفته شده است که هم اکنون 
۱.۶ میلیون تن را روی خاک داشته و ساخت 

کوره نیز تمام شده است.
وی گفت: فاینانس از صندوق توسعه ملی 
به میزان ۱۱۲ میلیون یورو عملیاتی شده که در 
سال ۱۴۰۰ این طرح فولادی به بهره برداری 
خواهد رسید؛ ضمن اینکه در فاز دوم نیز برای 
تولید ۳.۲ میلیون تن فولاد برنامه ریزی شده 

است.

اخبار اخبار

وزیر صنعت، معدن و تجارت در مراسم افتتاح 
همزمان ۱۱ طرح صنعتی و معدنی استان کرمان در 
شهرستان رفسنجان و مجتمع مس سرچشمه گفت: 
در مجموع این طرح ها با سرمایه گذاری بیش از 
۱۱ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان افتتاح شده و زمینه 

اشتغال بیش از ۱۷۰۰ نفر را فراهم نموده اند. 
رضا رحمانی در گزارش ویدئو کنفرانسی خود به 
رئیس جمهور در خصوص طرح های مورد افتتاح در 
استان کرمان افزود: علاوه بر طرح های تولید ۸۰۰ 
هزار تنی فولاد بافت و آغاز طرح گندله سازی این 
شرکت با ظرفیت ۲.۵ میلیون تن و همچنین طرح 
تولید آهن اسفنجی به ظرفیت ۲.۵ میلیون تن در 
جهان فولاد، همچنین افتتاح کارخانه اکسیژن و طرح 
تولید بریکت سرد در جهان فولاد، افتتاح ۴ پست 
برق توسط شرکت گل گهر در سیرجان، شاهد بهره 
برداری نیروگاه ۱۶۰ مگاواتی گوهران در مجتمع گل 
گهر بودیم که با سرمایه گذاری ۱۰۰ درصدی این 

واحد راه اندازی شده است.
سولفوریک  اسید  تولید  طرح  داد:  ادامه  وی 
مجتمع مس سرچشمه یکی از مهم ترین طرح های 
که  است  حوزه  این  در  کشور  محیطی  زیست 
خوشبختانه امروز شاهد بهره برداری آن هستیم و این 
رویکرد در خصوص سایر مجتمع های تولید مس در 

نقاط مختلف کشور تداوم خواهد داشت.
عنصر  یک  عنوان  به  مس  کرد:  اضافه  وی 
استراتژیک در جهان، روز به روز اهمیت اش در حال 

فزونی است.
اکنون  ما هم  وزیر صمت تصریح کرد: کشور 
رتبه ۸ ذخایر مس را در جهان داراست و هم اکنون 
بالغ بر ۳۴.۵ میلیون تن ذخایر قطعی ما شناسایی 
جدید  اکتشافات  واسطه  به  رقم  این  و  است  شده 

معدنی در کشور به دست آمده است.
سال  تا  شده  شناسایی  ذخایر  گفت:  رحمانی 

های قبل از این، بالغ بر ۲۲ میلیون تن بود که با 
میزان  این  اخیر،  دوره  در  گرفته  انجام  اکتشافات 

افزایش چشمگیری یافته است.
کار  اقدامات در دستور  به  توجه  با  افزود:  وی 
و برنامه ریزی انجام گرفته، پیش بینی می شود به 
زودی بتوانیم به رتبه ۷ ذخایر مس در جهان دست 

یابیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: در ۶ 
ماهه نخست امسال بیش از ۱۵ درصد افزایش تولید 
داشتیم که ۱۸ درصد بیشتر از برنامه پیش بینی شده 

برای این صنعت بوده است.
رحمانی خاطرنشان کرد: امسال برای اولین بار 
رکورد تولید مس کاتدی در تاریخ این صنعت توسط 
شرکت ملی مس با تولید حدود ۲۶۰ هزار تن برای 
سال جاری و ۳۰۰ هزار تن برای سال ۹۹، حاصل 

خواهد شد.
وی افزود: علاوه بر طرح های مورد افتتاح امروز 
یورو  میلیارد   ۲.۵ از  بیش  مس،  صنعت  حوزه  در 
سرمایه گذاری جدید و واحد در دست احداث فقط 

در شرکت مس داریم.
وزیر صمت گفت: از محل این سرمایه گذاری 
کرمان،  در  حوزه  این  در  جدیدی  کارخانجات  ها 
راه  یزد  و  بلوچستان  و  آذربایجان شرقی، سیستان 
اندازی خواهد شد که شامل طرح های بزرگی بوده 
همچون طرح مس خاتون آباد کرمان که طی چند 

ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید.
آب  پالایشگاه  جامع  طرح  داد:  ادامه  رحمانی 
در مس سونگون، ذوب این واحد و سایر طرح های 

مرتبط بزودی به بهره برداری می رسند.
وی اضافه کرد: طرح انتقال آب از خلیج فارس 
جزو ابر پروژه  هایی در دست اجراست که بیش از ۱۲ 
هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری روی آن انجام شده 
توسط ۳ شرکت گل گهر، چادرملو و مس سرچشمه 
که انشاالله تا پایان امسال تا سیرجان به بهره برداری 

کامل خواهد رسید.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: پروژه 
آبرسانی تا نیمه سال بعد به سرچشمه و تا پایان سال 
و مجموعاً ۸۴۰  به چادرملو خواهد رسید  نیز  بعد 

در  و حتما  انجام خواهد شد  لوله گذاری  کیلومتر 
تاریخ کشور ما یک پروژه ماندگار خواهد بود.

اسید  طرح  اجرای  به  اشاره  با  رحمانی 
سولفوریک مجتمع مس سرچشمه افزود: با توجه به 
تغییر روش از تولید ریور به فلش و افزایش میزان 
برخی عناصر، ضرورت داشت که در راستای برنامه 
های حفظ محیط زیست و اهداف زیست محیطی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اقدامات مقتضی انجام 
گیرد که خوشبختانه این طرح در این مجتمع در 
حال اجراست و حتماً در سایر مجتمع های تولید مس 

کشور نیز به اجرا در خواهد آمد.

محیط  دوستداران  کرد:  تاکید  صمت  وزیر 
زیست بدانند که صنعت کشور خود حامی و حافظ 
محیط زیست است این رویکرد جامع ما در سطح 

کشور است.
رحمانی با ارائه گزارشی در خصوص این رویکرد 
در وزارت صمت به رئیس جمهور گفت: در سالهای 
ما در  فلش  تولید  تولید so۲ در طرح  میزان  اخیر 
صنعت مس بالغ بر یک چهارم تولید جهانی بوده 

است.
وی تصریح کرد: در خصوص ذرات معلق خارج 
شده از کوره های فلش نیز حجم تولید کوره های 
از استاندارد  تر  نازل  ایرانی در سطحی بسیار  مس 

جهانی است.
رحمانی ادامه داد: این نشان دهنده تلاش زیاد 
مسئولان و عوامل مرتبط برای رعایت الزامات زیست 
محیطی است و بهتر است مردم اطلاع داشته باشند 
که چه گام ها و سرمایه گذاری هایی در این راستا در 
سطح کشور و در حوزه صنایع و معادن انجام می شود.
وی در پایان خاطر نشان کرد: این طرح ها در 
راستای خدمت به مردم و تقدیم به محضر ایشان در 

استان کرمان به بهره برداری می رسند.

وزیر صمت در مراسم افتتاح همزمان ۱۱ طرح صنعتی در کرمان اعلام کرد؛ 

افزایش ۱۵ درصدی تولید مس در شش ماهه نخست سال

پیش بینی وضعیت بازار مسکن تا پایان سال

رئیس اتاق مشترک ایران و سوریه مطرح کرد:

هدف گذاری برای تجارت یک میلیارد دلاری با سوریه تا دو سال آینده

تکمیل ظرفیت ثبت نام مسکن ملی در دوشهر 

معاون سازمان برنامه:

شفاف سازی 
بودجه در 
دستور کار 
است

معاون سازمان برنامه و بودجه گفت: ما در صدد هستیم 
که فرآیندها را در بودجه کوتاه و شفاف کنیم و هیچ روندی 
برای پنهان کاری امکان پذیر نخواهد بود.به گزارش سازمان 
برنامه و بودجه کشور، سیدحمید پورمحمدی در جلسه 
روسای  با  کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان  هم اندیشی 
سازمان های مدیریت و برنامه ریزی استان ها اظهار داشت: 
برنامه محوری به جای دستگاه محوری، تمرکز بر اهمیت 
کمیته های  دوساله،  بودجه ریزی  بودجه،  اجرایی  سند 

بازبینی هزینه ها، تسری بودجه به عنوان سند حاکمیت، 
تضامین،  و  تعهدات  سامانه  نیز  و  فرابودجه ای  عملیات 
اهم محورهایی است که ما باید با سازمان های مدیریت 
به اجماع برسیم. برنامه ریزی استان ها در آن حوزه ها  و 
معاون اقتصادی و هماهنگی برنامه و بودجه سازمان برنامه 
بودجه ریزی دوساله، گفت: سال  بودجه کشور در مورد  و 
و  برای اطلاع  برای تصویب است و سال دوم  بودجه  اول 
از سال دوم وضعیت به گونه ای خواهد بود که پایه ای برای 

سال های بعد باشد.وی  افزود: منظور از تسری بودجه به 
عنوان سند حاکمیت، فراهم کردن شرایط شفافیت، لحاظ 
نمودن ریسک ها و مخاطرات و همسوسازی فعالیت ها با 
اهداف حاکمیت است.پورمحمدی تصریح کرد: ما در صدد 
هستیم که فرآیندها را کوتاه و شفاف کنیم و هیچ روندی 
برای پنهان کاری امکان پذیر نخواهد بود.معاون سازمان برنامه 
و بودجه کشور به اعطای نقش و مأموریت بیشتر به استان ها 

در راستای موضوع اصلاح ساختار بودجه تأکید کرد.


